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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Csák János, kultúráért és innovációért felelős 
miniszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Valódi teljesítmény vagy a múltbeli szívesség miatt 
nyerte el a Nemzeti Kulturális Alap Szépirodalmi Kollégiuma által meghirdetett támogatás 
több mint hatodát egy üzletember?" 

Tisztelt Legfőbb Ügyész Úr!

A 444.hu  portálon  található  „Dől  a  közpénz  Orbán  János  Déneséktől  az  üzletemberhez,  aki
korábban tízmilliókat adott neki kölcsön„ című cikk arról ír, hogy „október 27-én összesen 359 014
636 forintnyi támogatás szétosztásáról döntött a Nemzeti Kulturális Alap Szépirodalmi Kollégiuma.
Öt különböző alprogramban osztották ki ezt a pénzt, volt benne alkotói támogatás, hagyományos és
online laptámogatás, irodalmi rendezvények támogatása.”:

„Van azonban a döntéssorozatnak egy másik igen érdekes dimenziója:

• a legnagyobb nyertes érdekeltsége három pályázattal elvitte az összes támogatás több mint
hatodát, 62,75 millió forintot,

• ehhez a körhöz került az egy pályázatra adott legnagyobb és második legnagyobb 
pénzösszeg (36 millió és 21,75 millió forint),

• a romániai magyar irodalmi élet összes támogatását egyedül ez az egy érdekkör kapta 
meg.

(…)

A romániai magyar irodalmi életet felkavaró döntés két okból érintett nagyon rosszul sokakat. Az
egyik, hogy a Szépirodalmi Kollégium három, miniszter által delegált tagjának egyike a brassói
születésű, irodalmi pályáját Erdélyben kezdő, erőteljesen kolozsvári kötődésű, márciusban Kossuth-
díjjal kitüntetett Orbán János Dénes. Sőt, nemcsak a tagja, hanem 2022. március 1-jétől két évre,
2024. február 29-ig a kollégium vezetője is. Erdélyi gyökerei miatt sokan reménykedtek abban, hogy
ebben a két évben komolyabb figyelmet kaphat a romániai magyar irodalom – többségük most



ennek az ellenkezőjével szembesült.

„Furcsa, nagyon furcsa ez a döntés. Nem tudom, miért egyetlen embernek ment minden pénz, amit
az  erdélyi  magyarság  szépirodalmának  szántak,  ezt  talán  a  kollégiumvezető  úrtól  kellene
megkérdezni” – mondta Kovács Kiss Gyöngy, a Korunk folyóirat főszerkesztője. Arra a kérdésre,
hogy hogyan hatott rájuk, hogy NKA-támogatás nélkül maradtak, egyáltalán nem meglepő választ
adott: „Nagyon-nagyon megnehezíti a dolgunkat. Nézze, ha az ember nulla pénzt kap, az rettentően
megnehezíti a dolgát.”

A történetet azonban két földhivatali dokumentum teszi igazán figyelemre méltóvá.

A lapunk birtokába került, román és magyar ingatlan-nyilvántartásokban fellelhető tulajdoni lapok
szerint  ugyanis  legalább  két  olyan  lakása  van,  illetve  volt  Orbán  János  Dénesnek,  amelyeken
korábban jelzálogot jegyeztek be Böszörményi Zoltán javára. Vagyis Orbán éveken át tízmilliós
nagyságrendben tartozott a 2010-es években Böszörményinek, akit idén telibe talált a Szépirodalmi
Kollégium pénzesője.”

 

Kérdezem Önt:

Valódi  teljesítmény  vagy  a  múltbeli  szívesség  miatt  nyerte  el  a  Nemzeti  Kulturális  Alap
Szépirodalmi Kollégiuma által meghirdetett támogatás több mint hatodát egy üzletember?
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